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تأکید چمران بر استفاده از 
ظرفیت دانشمندان 

رئیس شورای شهر تهران تاکید کرد: 
زمانی می توانیم انقلاب را استمرار ببخشیم 
و با قدرت در مقابل دشمنان بایستیم 
که جوانان توانمند شوند و در موضوع 
غنی سازی ۲۰ درصدی نیز دانشمندان ما 
توانستند به رغم بدعهدی های دشمن، با 
تلاش و اهتمام خود، نیازها را برطرف کنند. 
مهدی چمران با بیان اینکه دشمنان به 
عنوان داشتن انرژی هسته ای، دانشمندان 
کشور را به شهادت می رسانند، اظهار داشت: 
علت این است که نتوانیم به این تکنولوژی 
دست یابیم تا با این فشارها حرکت رو به 
جلوی ما را متوقف کنند. وی افزود: دشمنان 
می خواهند که از پیشرفت و جهش علمی، 
انقلابی ما جلوگیری کنند.  فرهنگی و 
دشمنان تلاش دارند که ملت را مأیوس و 
از انقلاب زده کنند و با گرانی های تصنعی 
و مشکلات فراوان و همچنین بلوکه کردن 
منابع مالی ایران در حساب های خارجی، 
ملت را به زانو دربیاورند، اما ملت سختی ها را 
تحمل می کند و روی پای خویش می ایستد 
و به جلو حرکت می کند که راه پیروزی 
همین است. اگر قرار باشد که در این مسیر 
تسلیم شویم، همان چیزی می شود که ۸ 

سال دیدیم.

سـرمقــاله

بعد از انقلاب و در سال های نخست مطالب زیادی تحت عنوان 
اقتصاد اسلامی، اقتصاد توحیدی، تجارت اسلامی، روابط بازرگانی 
اسلامی و... مطرح شده بود. بسیاری بر این باور بودند که اسلام از 
خود یک راه و روش  های اقتصادی دارد که به واسطه اینکه پیش 
از انقلاب در کشور حاکم نبوده هیچ وقت امکان تحقق اقتصاد 
اسلامی نبوده است. اما حالا پس از انقلاب که شرایط تغییر کرد، 
نظام اسلامی برقرار شد و کسان دیگری مسئولیت های مختلف را در 
نظام عهده دار شده اند فرصت تاریخی به وجود آمده که آنها بتوانند 
آرمان  ها، ایده ها و نظریه های اقتصاد اسلامی را پیاده نمایند. امروز 
چهل و سه سال از آن تاریخ گذشته و ظرف این چهل و سه سال اگر 
هم راهکار و رویکردی به نام اقتصاد اسلامی وجود داشته دست کم 
در ایران امکان تحقق آن  در حد مطلوب به وجود نیامده است. چرا 
که نظام بانکی ما یکی از ضعیف ترین نظام های اقتصادی در دنیاست 
که هیچ کمکی به ایجاد صنایع، سرمایه گذاری و بالا رفتن تولید 
نمی تواند کند. چرا که نرخ بهره آن آنقدر بالاست که معلوم نیست 
یک صنعتگر و سرمایه گذار بایستی چقدر از سرمایه گذاری یا واحد 
تولیدی که می خواهد ایجاد نماید سود ببرد که هم مالیات بدهد، هم 
سایرهزینه ها را بدهد وهم بتواند اقساط وام با بهره ی سنگینش را که 
از بانک گرفته بپردازد. بنابراین اگرهم اقتصاد اسلامی وجود داشته 
باشد حوزویان تا به امروز نتوانستند آن را محقق سازند. البته برخی 
صرفا دیگرانی مثل اصلاح طلبان، مرحوم آیت ا... هاشمی، لیبرال ها 
و دیگران را متهم کردند که اینها نگذاشتند در این 43 سال اقتصاد 
اسلامی پیاده شود. در حالی که می دانیم قدرت در اختیار کدام جریان 
بوده و اصلاح طلبان و... چه جایگاهی در قدرت داشته اند. لذ ا اینکه 
بگویند دیگران نگذاشته اند چندان درست به نظر نمی رسد. بنابراین 
اینکه منتظر دستورالعمل و چه باید کرد و رهنمود حوزه باشیم عملا 
رفتن به دنبال سراب است. چرا که تاکنون نیز برنامه ای ارائه نشده 
است و مشخص نیست شکل و شمایل اقتصاد اسلامی به چه صورت 
می تواند باشد. از کلی گویی و حرف های قشنگ و پر طمطراق که 
بگذریم درعمل و اجرا آنها نتوانستند برنامه ای مدون و مشخص 
در راستای اقتصاد اسلامی ارائه دهند. کمترین چیزی که در مورد 
اقتصاد ایران طی دهه های گذشته می توان گفت آن است که هیچ 
کشور و سرزمینی به دنبال الگو از نظام اقتصادی ایران نیست چرا که 
این نظام اقتصادی ایران به جهت مسائل مختلف و متغیرهایی که بر 
آن تاثیر گذار ظاهر شده اند ضعیف بوده که نتوانسته کوچک ترین 

گامی اساسی را در جهت پیشرفت و ترقی بردارد.

کدام برنامه حوزه؟

اعزام هیات کشاورزی به روسیه 
که  گفت  مجلس  کشاورزی  کمیسیون  رئیس 
هیاتی درباره برگشت خوردن برخی از اقلام صادراتی 
کشاورزی ایران از روسیه به این کشور سفر کرده که 
مشکلات در حال حل شدن است و به زودی شاهد 
صادرات محصولات مان به کشورهای مختلف هستیم. 
محمدجواد عسکری درباره برگشت خوردن برخی 
اقلام صادراتی کشاورزی ایران گفت: در دنیا صادرات 
محصولات کشاورزی قاعده و قانون دارد؛ باید دو موضوع 
را رعایت کرد یکی ارگانیک بودن محصولات و دیگری 
دوره کارنس. وی توضیح داد: دوره کارنس محصولات 
کشاورزی بدان معناست که از زمانی که محصولات 
سم زده یا کود داده می شوند تا زمان برداشت آن، باید 
فاصله زمانی گذاشته شود که سم از چرخه فیزیولوژی 
گیاه خارج شود؛ این همان قاعده و قانون است. رئیس 
کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
متاسفانه در بحث صادرات محصولات کشاورزی به این 
نکته بی دقتی شده است ما در این باره جلسات متعددی 
برگزار کرده و به رعایت این نکات تاکید داشتیم 

امیدواری به زودی این مشکل حل شود. 

کاهش فساد با حذف ارز 4200 تومانی 
نماینده سابق مجلس گفت: می توان این پیش بینی 
را داشت که در صورت حذف احتمالی ارز 4۲۰۰ 
تومانی افزایش قیمت ها را شاهد باشیم که چنین امری 
نظارت جدی تر و دقیق تر بر بازار بعد از اجرای این طرح 
را می طلبد. محمدعلی پورمختار درباره تاثیر حذف ارز 
4۲۰۰ تومانی بر بروز فساد و سوءاستفاده های مالی 
اظهار کرد: در موضوع اختصاص ارز 4۲۰۰ تومانی 
خود دولت هم بارها تاکید کرده است که برنامه ای 
برای حذف آن از اقلام بهداشتی و گندم ندارد و این 
بخش را تامین می کند. در مورد برنامه های بلندمدت 
هم طبیعتا تصمیمات مجلس در لایحه بودجه ۱4۰۱ 
می تواند تاثیرگذار باشد. وی با بیان اینکه اصلاح نظام 
پرداخت یارانه می تواند منجر به پوشش مستقیم 
جامعه هدف در دریافت یارانه ها شود، افزود: ممکن 
است این هدف در دولت دنبال شود که در این صورت 

طبعاً شاهد هدفمندشدن یارانه ها خواهیم بود. 

 جهان به مبارزانی 
مانند سلیمانی احتیاج دارد

وزیر امور خارجه پیشین کشورمان در پیامی 
توئیتری یاد سردار شهید سلیمانی را گرامی داشت. 
محمد جواد ظریف در دومین سالروز به شهادت 
رسیدن شهید سردار قاسم سلیمانی، فرمانده پیشین 
نیروهای قدس سپاه پاسداران در صفحه توئیترش 
نوشت: دو سال پیش، من یک دوست، یک دلاور و 
یک قهرمان جهان در مبارزه با تروریسم را از دست 
دادم. ظریف افزود: محض اطلاع کسانی که این را انکار 
می کنند، چهره  اصلی ترامپ، تنها یک سال بعد در 
کپیتال ]هیل[ آمریکا به کل رو شد. جهان به مبارزانی 
مانند سلیمانی احتیاج دارد، نه جنگ افروزان بزدلی 

مانندترامپ، نتانیاهو و شرکا. 

آغاز مرحله سوم بالینی واکسن 
ایرانی نورا

سخنگوی سپاه از آغاز مرحله سوم بالینی واکسن 
ایرانی جدید کرونا با تزریق ۱۰ هزار دُز آن خبر داد. 
سردار رمضان شریف با بیان اینکه ستاد مردمی که 
برای این مناسبت تشکیل شده بود موفق شده است که 
همه جریان های مردمی را برای چگونگی تبیین مکتب 
حاج قاسم آماده کند، گفت: سپاه میزبان همه مردم 
عزیز و دوستداران حاج قاسم سلیمانی در اقصی نقاط 
کشور است. سپاه در ۱۵ مرحله اقدام به توزیع اقلام و 
کمک های مومنانه در دو سال اخیر که کرونا شیوع پیدا 
کرده، داشته است. وی افزود: در آستانه دومین سالگرد 
شهادت سردار سلیمانی نیز در نظر داریم بزرگ ترین 
اقدام را در این حوزه انجام دهیم و ۲ میلیون بسته 
معیشتی برای تمامی استان ها فراهم شده و سازمان 
بسیج طرح توزیع آن را برعهده دارد و از فردا شاهد 
عملیات توزیع این بسته های معیشتی در کشور هستیم. 

سازمان بورس درگیر حواشی است
عضو ناظر مجلس در شورای عالی بورس با اشاره 
به حمایت های مد نظر دولت در بودجه ۱4۰۱ برای 
ایجاد آرامش در بازار سرمایه در عین حال گفت: در 
حال حاضر سازمان بورس درگیر حواشی است که اگر 
کار به همین منوال ادامه پیدا کند اتفاقات تلخی را 
در بازار سرمایه همچون دولت سابق شاهد خواهیم 
بود. محسن علیزاده در تحلیلی از وضعیت بورس 
گفت: آنچه توسط مدیران و ارکان بازار سرمایه، وزیر 
اقتصاد و رئیس جمهور تا به امروز برای بازار سرمایه و 
بورس وعده داده شده، محقق نشده است. هر چند 
رویکردهای ایشان در ابتدای شروع به کار دولت و 
شروع به کار هیات مدیره جدید خوب بوده اما تا زمانی 
که اثر خود را در بازار نشان ندهد نمی تواند مثمر 
ثمر باشد. وی افزود: زیاد وعده های خوب شنیدیم. 
تصمیمات خوبی در شورای هماهنگی اقتصادی سران 
قوا گرفته شد و در زمان شروع به کار دولت سیزدهم 
از زبان رئیس جمهور و همچنین در زمان شکل گیری 
هیات مدیره جدید سازمان بورس رویکردهای خوبی 

را شنیدیم اما اتفاقی رخ نداده است. 

خبـــر

مقام معظم رهبری صبح دیروز در دیدار خانواده 
و اعضای ستاد بزرگداشت سردار شهید حاج قاسم 
سلیمانی، »صدق« و »اخلاص« را خلاصه و نماد و نمایه 
مکتب سلیمانی خواندند و با اشاره به الگو شدن حاج 
قاسم در میان جوانان منطقه افزودند: سلیمانی عزیز، 
ملی ترین و امتی ترین شخصیت ایران و دنیای اسلام 
بود و هست. ایشان شهادت سردار سلیمانی را حادثه ای 
ملی و حادثه بین الملل اسلامی برشمردند و افزودند: 
بزرگداشت مردمی و مبتکرانه حاج قاسم در سراسر 
ایران نشان دهنده ی پیشرو بودن ملت در قدرشناسی از 
این شهید والامقام است. مقام معظم رهبری با استناد به 
آیات متعدد قرآن کریم گفتند: صدق و اخلاص، جوهره 
و شکل دهنده مکتب سلیمانی است که هم زندگی و هم 
شهادت او را پر برکت ساخت و کیفیت شهادت او نیز، 
به فضل الهی حجت را بر همه بندگان خدا و دشمنان 
اسلام تمام کرد. حضرت آیت  ا... خامنه ای پایبندی و 
وفاداری کاملًا صادقانه سردار سلیمانی به عهدی که با 
پروردگار بسته بود و تعامل از سر صدق حاج قاسم با امام و 
آرمان های اسلام و انقلاب را مایه برکت فعالیت های سردار 
سلیمانی خواندند و گفتند: سردار عزیز ملت ایران، رنج 
مجاهدت در راه آرمان ها را با همه وجود تحمل می کرد و 
با کمال دقت و در همه عمر به وظایف خود در قبال ملت 
ایران و امت اسلامی وفادار بود. ایشان با انتقاد از کسانی که 
خواسته یا ناخواسته خط دشمن در ترویج دوگانه دروغین 
»ملت و امت« را دنبال می کنند، بیان کردند: حاج قاسم 
ثابت کرد که می توان ملی ترین و در عین حال امتی ترین 
بود. مقام معظم رهبری با اشاره به حضور دهها میلیونی 
ملت در تشییع پیکر مطهر سردار افزودند: این واقعیت 
نشان می دهد حاج قاسم ملی ترین چهره بوده و هست، 

ضمن اینکه نفوذ روزافزون یاد و نام او در دنیای اسلام 
اثبات می کند سلیمانی عزیز، امتی ترین چهره دنیای 
اسلام نیز بوده و هست. حضرت آیت  ا... خامنه ای، حاج 
قاسم را مظهر تلاش و کار خستگی ناپذیر و حیرت انگیز 
برشمردند و افزودند: سردار قهرمان ملت ایران، در همه 
کارها و فعالیت های بی پایانش در حد تحسین برانگیزی از 
شجاعت و شهامت و در عین حال عقلانیت برخوردار بود 
و ضمن شناخت دقیق از دشمن و امکانات و ابزارهایش، 
بدون ذره ای بیم، با قدرت و تدبیر وارد میدان مقابله 
می شد و کارهای اعجاب انگیزی انجام می داد. ایشان 
تحسین ملت از شجاعت سردار سلیمانی را از جمله نتایج 
صدق حاج قاسم در وفاداری به عهد الهی خواندند. مقام 
معظم رهبری »اخلاص و کار برای خدا« را ویژگی دیگر 
شهید سلیمانی و مایه برکت بی بدیل در کار او دانستند 
و افزودند: او از دیده شدن فرار می کرد و اهل تظاهر و 
لاف زنی نبود و آن تشییع ده ها میلیونی و رواج نام و یاد 
او در جهان، اولین پاداش و جزای الهی به اخلاص او در 
دنیا بود. ایشان با اشاره به تبدیل شدن شهید سلیمانی به 
الگو و قهرمان جوانانِ دنیای اسلام و منطقه، گفتند: امروز 
سلیمانی در منطقه ما نماد امید، اعتماد به نفس، رشادت 
و رمز استقامت و پیروزی است و همچنان که برخی به 
درستی گفته اند، »شهید« سلیمانی برای دشمنانش 
خطرناک تر از »سردار« سلیمانی است. حضرت آیت  ا... 
خامنه ای افزودند: دشمنان خیال می کردند با شهادت 
سلیمانی، ابومهدی و دیگر همراهان ایشان، کار تمام 
خواهد شد اما امروز به برکت آن خون عزیز و مظلومانه، 
آمریکا از افغانستان فرار کرده است، در عراق ناچار به 
تظاهر به خروج و اعلام نقش مستشاری و بدون حضور 
نظامی است که البته برادران عراقی باید با هوشیاری 

این مسئله را دنبال کنند، در یمن جبهه مقاومت رو 
به پیشرفت است، در سوریه، دشمن، زمین گیر و بدون 
امید به آینده است، و در مجموع جریان مقاومت و ضد 
استکباری در منطقه، امروز از دو سال قبل، پر رونق تر، 
شاداب تر و امیدوارتر در حال کار و حرکت است. مقام 
معظم رهبری با نقل نمونه ای از برخورد عمیقاً مهربانانه 
شهید سلیمانی با فرزندان شهدا، خاطرنشان کردند: آن 
شهید عزیز با آن روحیه عطوف در مقابل خانواده شهدا، 
در مقابل اشرار و مفسدان داخلی و خارجی چنان قاطع 
و با شدت بود که حتی خبر حضورش در یک منطقه، 
روحیه دشمن را نابود می کرد. ایشان برخورد حذفی 
مستکبران با شهید سلیمانی در فضای مجازی را نشانه 
ترس آنها حتی از اسم شهید و واهمه شان از رواج و تکثیر 
آن الگوی گران سنگ دانستند و گفتند: در دنیای امروز، 
فضای مجازی زیر کلید مستکبران است و این واقعیت 
باید مسئولین فضای مجازی کشور را نیز هوشیار کند 
تا به نحوی عمل کنند که دشمن نتواند به هر شکل و هر 
جا که اراده کرد، در فضای مجازی برخورد کند. حضرت 
آیت ا... خامنه ای شهید سلیمانی را یک واقعیت ماندنی 
و تا ابد زنده، خواندند و افزودند: قاتلان او همچون ترامپ 
و امثال آن، جزو فراموش شدگان تاریخ خواهند بود و در 
زباله دان تاریخ گم و گور می شوند، البته پس از آنکه تقاص 
جنایت دنیوی خود را پس بدهند. مقام معظم رهبری با 
تحسین فعالیت های خانواده، همرزمان و دوستان شهید 
سلیمانی و به ویژه سردار قاآنی فرمانده نیروی قدس سپاه 
پاسداران در دنبال کردن و به پیش بردن خط مبارک 
مقاومت، گفتند: خداوند به کسانی که در راه اراده و اهداف 
او حرکت کنند، وعده دفاع و نصرت داده است و این وعده 

امیدبخش شامل حال ملت ایران خواهد بود.

صادق زیبا کلام 
استاد دانشگاه 

رهبر انقلاب در دیدار خانواده شهید حاج قاسم سلیمانی: 

كليد فضای مجازی در دست مستكبران است
 »صدق« و »اخلاص« خلاصه مکتب سلیمانی است

  شهید سلیمانی ملی ترین و امتی ترین شخصیت ایران و دنیای اسلام است

سخن روز
 شرایط مطلوب اقتصادی 

درسال آینده؟
ادامه از صفحه اول/  با همسایگان و دنیا، حل و فصل 
برجام و حل مشکل تحریم ها و اف ای تی اف می تواند 
اقتصاد را با یک شرایط مناسب تری پیش برد و از این 
شرایط برخوردار شود. ولی اکنون وضعیت و شرایط 
اقتصاد، شرایط نامطلوبی است که باید به فکر چاره جویی 
بود و به سمت جذب سرمایه گذاری داخلی و خارجی 
و همچنین توجه به بخش خصوصی و جلوگیری از 
سرکوب این بخش پیش رویم. در کشور متاسفانه بخش 
خصوصی به هیچ وجه قادر به رقابت با بنگاه های دولتی 
و حاکمیتی نیست. بنگاه های بزرگ در اختیار بخش 
حاکمیتی است و بخش خصوصی متاسفانه دولت ساخته 
است و نمی تواند در شرایط کنونی جزو پیشران توسعه 

در کشور باشد.

رئیس جمهور: 

دولت برنامه ای برای افزایش نرخ بنزین ندارد 
 واکسیناسیون باید با قوت ادامه یابد 

آرمان ملی: رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت اجرای 
کامل قانون نسخه الکترونیکی، اظهار کرد: تا تکمیل 
زیرساخت ها در برخی شهرها برای موارد ضروری و 
استثنایی با تشخیص وزارت بهداشت و درمان به منظور 
جلوگیری از اجتماع و ازدحام جمعیت و خطر شیوع 
بیماری مجوزهای لازم صادر شده تا مشکلی برای 
شهروندان به وجود نیاید. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی 
روز شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با اشاره 
به اهمیت توجه به واکسیناسیون مهاجران افغانستانی 
و سایر کشورها که به هر شکلی در کشور حضور دارند، 
گفت: برای قطع زنجیره بیماری و جلوگیری از شیوع 
کرونا ضرورت دارد برای واکسیناسیون همه افراد 
به ویژه مهاجرین اقدام شود. رئیس جمهور همچنین با 
تاکید بر انجام تست کرونا از همه کسانی که به کشور 
وارد می شوند، عنوان کرد: لازم است استان های مرزی 
تردد افراد از مرزهای زمینی، هوایی و دریایی را با دقت 
و جدیت کنترل کنند و از همه این افراد تست کرونا 
گرفته شود و به برگه های تست که بعضا جعلی هستند، 
اکتفا نکنند چرا که هرگونه سهل انگاری در این زمینه 
در حقیقت زحمات همه کادر درمان و دست اندرکاران 
مقابله با کرونا را از بین می برد. رئیس جمهور همچنین 
با اشاره به ضرورت پیگیری واکسیناسیون عمومی 
به ویژه اهمیت تزریق دُز سوم، تصریح کرد: بدون تردید 
واکسیناسیون عمومی می تواند در مقابل ویروس کرونا 

مصونیت ایجاد کند و باید با قوت ادامه یابد. همچنین 
طرح شهید سلیمانی در پیش بینی و پیشگیری از 
بیماری کرونا برکات فراوانی داشته است و ادامه آن 

ضروری است. 
 احیای امید مردم وظیفه همه خصوصا نخبگان است 
رئیس جمهور با اشاره به تدوین سند تحول در دولت 
احیای امید مردم وظیفه همه خصوصا نخبگان است و 
مردم منتظر اقدام و عمل هستند. آیت ا... سید ابراهیم 
رئیسی در ادامه برنامه های سفر خود به استان قم در 
دیدار با جمعی از اساتید حوزه علمیه گفت: سفر به قم و 
دیدار با مردم و مراجع و شنیدن نظرات آنان برای دولت 
بسیار مغتنم است. رئیس جمهور با اشاره به تلاش دولت 
برای امیدوارکردن مردم به آینده کشور گفت: تدوین 
سند تحول دولت در مراحل پایانی است و هر وقت مردم 
اقدام و عمل مسئولان برای پیشرفت کشور را ببینند از آن 
حمایت می کنند. آیت ا... رئیسی بار دیگر تاکید کرد: بنا 
نداریم نسبت به اقدامات دولت های گذشته حرف بزنیم 
و بگوییم دولت را چگونه تحویل گرفتیم. ما بدون گلایه 
از گذشته به دنبال رفع مشکلات هستیم. رئیس جمهور 
افزود: یأس و ناامیدی بدترین آفت برای پیشرفت جامعه 
است و همه خصوصا نخبگان وظیفه دارند برای حل 
مشکلات، متحد و همگرا باشند. دکتر رئیسی جایگاه و 
نقش حوزه علمیه را بسیار مهم برشمرد و تصریح کرد: 
به تعبیر رهبر معظم انقلاب حوزه علمیه مبداء انقلاب 

است که می تواند در سخت افزار و نرم افزار به دولت 
کمک کند و اتاق فکر ما باشد. وی همچنین با اشاره به 
اینکه دولت برنامه ای برای افزایش نرخ بنزین ندارد، بیان 
کرد: در حال بررسی طرح هایی هستیم که نحوه توزیع 
بنزین را عادلانه کند که آن هم فعلا به صورت آزمایشی و 
محدود اجرا می شود. رئیس جمهور با تشریح تلاش های 
دولت در ماه های ابتدایی تحویل گرفتن دولت، بیان کرد: 
با انجام واکسیناسیون گسترده شمار فوتی ها اکنون 
۲ رقمی شده، کالاهای اساسی به میزان کافی ذخیره 
سازی شده و فروش نفت هم افزایش یافته است. دکتر 
رئیسی ایجاد سامانه  »بازرگام« را اقدامی موثر و ضروری 
برشمرد و خاطرنشان کرد: به لطف خداوند در بازار کالا 
کم نداریم و برای کنترل قیمت ها برنامه ریزی های خوبی 
صورت گرفته است. رئیس جمهور اتمام پروژه های نیمه 
تمام را در کشور یکی از مهم ترین اهداف دولت سیزدهم 
اعلام کرد و تصریح کرد: تنها بخش دولت که اجازه 
کلنگ زنی دارد وزارت راه و شهرسازی است که باید طرح 
ملی مسکن را طبق قانون اجرایی کند. دکتر رئیسی در 
مورد شایعه افزایش نرخ بنزین گفت: ما به هیچ وجه 
نمی خواهیم قیمت بنزین را افزایش دهیم بلکه در حال 
بررسی طرح هایی هستیم که نحوه توزیع سهمیه  بنزین 
را عادلانه کند که آن هم فعلا به صورت آزمایشی و محدود 
اجرا می شود تا آثار مثبت و منفی آن را دقیق و به صورت 

میدانی ارزیابی کنیم. 

آرمان ملی- سهیل ثابت: توافق در دسترس است. این 
ماحصل گفت وگوهای 4 روزه دور هشتم مذاکرات احیای 
برجام در هتل کوبورگ وین است. مذاکراتی که به دلیل 
سال نو 3 روز به تعویق افتاد و قرار است از دوشنبه مجددا از 
سر گرفته شود. این در حالی است که اگر نگاهی به تحرکات 
چینی ها در این مذاکرات و تلاش آنها بیندازیم می بینیم آنها 
بیش از سایر طرف ها تلاش می کنند که این توافق صورت 
بگیرد. این معنا را می توان از رویکردها و اظهار نظرات مختلف 
اولیانوف رئیس تیم مذاکره روسی فهمید. برخی معتقدند؛ 
روس ها و چینی ها ضمن اینکه منافع خودشان را دنبال 
می کنند علاقه مند هستند که مدیریت بازی ایران در اختیار 
آنها باشد که آن بده بستانی که قرار است بین روسیه، آمریکا و 
چین در حاشیه صورت بگیرد خودشان با آمریکا انجام دهند 
و به گونه ای مواضع ایران را برای پیشرفت مذاکرات مدیریت 
کنند، در صورتی که توافق بین ایران و آمریکا شکل گرفت 
مواضع روس ها نادیده گرفته شود. لذا روس ها و چینی ها 
منافع خاص خود را دارند و حتی در این خصوص با آمریکا وارد 
معامله نیز خواهند شد. باید دید موضع طرف ایرانی نسبت به 
این مساله چگونه است و روس ها چه میزان خواهند توانست 

بر مذاکرات وین و توافق احتمالی تاثیر بگذارند. 
  مذاکرات رو به جلو

مذاکرات احیای برجام در وین که دور هشتم آن به تازگی 
دوشنبه هفته گذشته آغاز شده بود به فاصله 4 روز در روز 
جمعه به دلیل سال نو میلادی به مدت 3 روز به تعویق افتاد 
تا طرفین در این مدت تنفسی کنند و در این میان شاید 
مذاکراتی دو یا چند جانبه نیز شکل بگیرد. این در حالی است 
که در مذاکرات آغازین دور هشتم در رابطه با موضوع مهم 
و کلیدی تحریم ها و چگونگی رفع آنها، یعنی تحریم های 
برجامی و تحریم های مغایر با برجام، مقامات ایران تاکید 
کرده اند که بهره مندی ایران از عادی سازی روابط تجاری با 
جهان طبق برجام نباید مختل شود و هرگونه تحریم مغایر با 
این مساله و تحت هر برچسب و دسته بندی باید رفع شود. 
با این حال آنچه مسلم است و از فضای مذاکرات دور هفتم 
و هشتم به دست می آید اینکه با ورود مذاکرات به بحث های 
محتوایی و جدی و سخت شدن کار، به نظر می آید کشورهای 
اروپایی و آمریکا تا حد زیادی دست از فرافکنی و جوسازی 
در فضای رسانه ای برداشته اند و کمتر شاهد موضع گیری های 
تند و غیرسازنده در این فضا هستیم. البته فضای دور هشتم 

مذاکرات نسبت به دوره  های گذشته بسیار مثبت تر و امیدوار 
کننده تر نشان داده است. چنانکه نمایندگان چین و روسیه 
معتقدند که اگر مشکل خاصی پیش نیاید می توان حتی در 
پایان این دور از مذاکرات نیز به توافق دست پیدا کرد و به گفته 
برخی منابع دیپلماتیک اوایل ماه فوریه آتی می تواند یک 
تاریخ واقعی برای پایان مذاکرات باشد. البته این تنها چین 
و روسیه نیستند که نسبت به مذاکرات وین ابراز امیدواری 
کرده اند بلکه اتحادیه اروپا نیز در بیانیه ای تصریح کرده 
که تنها چند هفته  برای رسیدن به توافق باقی مانده است. 
این در شرایطی است که رئیس هیات مذاکره کننده ایران 
نیز در آخرین اظهار نظرهای خود مذاکرات آغازین روزهای 
دور هشتم را مثبت ارزیابی کرده است. علی باقری گفته؛ 
درباره لغو تحریم ها هم مکاتباتی بین طرف ها صورت گرفت و 
پیشرفت های نسبتا خوبی در این چند روز انجام گرفته است. 
این در حالی است که با وجود اعلام وقفه در گفت وگوهای 
وین، رایزنی های غیررسمی و تبادل متون در جلسات 
غیررسمی با هیات های مستقر در وین ادامه دارد. بر اساس 
اعلام قبلی، تمامی طرف های مذاکراتی روز دوشنبه مجدد 
برای از سرگیری مذاکرات به وین بازمی گردند و گفت وگوها 
از عصر دوشنبه آینده آغاز می شود. هیات مذاکره کننده ایران 
در فرصت تنفس مذاکرات در وین است و رایزنی ها و تبادل 

متون به طور غیررسمی ادامه دارد. 
  نقش روسیه 

دور هشتم مذاکرات به قرائت عده ای از تحلیلگران با سایر 
دوره های مذاکرات تفاوت دارد و در این دوره برخی کشورها 
تحرکات بیشتری از خود به نمایش گذاشته  اند. هر چند 
که این مذاکرات جدای از پیشرفت در متن، حاشیه های 
فراوانی را به همراه داشته که بخش قابل توجهی از آن ها در 
شبکه های اجتماعی نیز واکنش برانگیز شده است. در این 
خصوص جایگاه نخست حاشیه های دور هشتم مذاکرات 
به میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در مذاکرات احیای 
برجام تعلق می گیرد که از آغاز دور نخست مذاکرات با 
توئیت هایش به منبعی برای اخبار وین تبدیل شده و در 
دو دور اخیر نیز با توجه به عدم اطلاع رسانی تیم ایرانی و 
همچنین تکثر روایت ها خود را بیش از پیش در رسانه های 
داخل کشور مطرح کرده است. این دیپلمات روس روز جمعه 
سوم دیماه و سه روز پیش از آغاز مذاکرات وین در توئیتی 
نوشت: »در دور قبلی گفت وگوها، مذاکره کنندگان به دنبال 

پیشرفت سریع مذاکرات بودند. ما باید تلاش خود در جهت 
تکمیل موفقیت آمیز مذاکرات در اسرع وقت، ترجیحاً تا 
اوایل فوریه هدایت کنیم. پیشرفت در مذاکرات به عوامل 
بسیار زیادی بستگی دارد و از پیش نمی توان آن را به صورت 
دقیق اعلام کرد. ابتدای فوریه به نظر می رسد، برنامه زمانی 
واقعی باشد.« این اظهارات در حالی از سوی نماینده روسیه 
مطرح شد که پیش از این طرح هرگونه ضرب الاجل از سوی 
طرف ایرانی به شدت رد شده بود و بیان همین نوع اظهارات 
از سوی طرف روس این سوال را در اذهان به وجود آورد که آیا 
ضرب الاجل های طرف های غربی واقعیتی است که از سوی 
تمامی طرفین به رسمیت شناخته شده؟ اولیانوف اخیرا نیز 
گفته: »چین و روسیه، ایران را متقاعد کردند که از برخی 
مواضع حداکثری خود، از جمله اصرار این کشور بر اینکه 
مذاکرات تنها بر تحریم ها متمرکز باشد، نه موضوع هسته ای، 
عقب نشینی کند. ایرانی ها موافقت کردند که مذاکرات را بر 
اساس پیش نویسی که در بهار گذشته توسط دولت قبلی ایران 
تنظیم شده بود، آغاز کنند« این دیپلمات ارشد و نماینده 
روسیه در سازمان های بین المللی مستقر در وین در حالی از 
پیش نویس ژوئن به عنوان پیش نویس مورد توافق طرف ایرانی 
سخن گفت که وزیر امور خارجه ایران پیش تر در روز دوشنبه 
در جمع خبرنگاران از کنار گذاشته شدن پیش نویس ژوئن 
خبر داده و اعلام کرده بود که در دور هشتم پیش نویس های 
۱ و ۱۵ دسامبر روی میز مذاکرات قرار گرفته است. این در 
حالی است که با انتشار عکسی از مذاکره دوجانبه نماینده 
روسیه و رابرت مالی، نماینده ایالات متحده در امور ایران بار 
دیگر ایرانیان نسبت به بازی کردن مسکو با کارت ایران در 
مقابل واشنگتن احساس نگرانی کرده و این دیدار را در غیاب 
مذاکرات مستقیم ایران و آمریکا فروش عزت کشورشان پای 
میز مذاکرات قلمداد کردند. بدون تردید روسیه و چین، 
همان طور که در همکاری متقابل با اسراییل و عربستان بدون 
توجه به مصالح جمهوری اسلامی ایران، صرفاً منافع خود را 
با وجود تعارض، دنبال می نمایند، در این خصوص نیز قطعًا 
پیگیر اهداف خود خواهند بود. لذا بازگشت به متن توافقات 
دولت دوازدهم با طرف های مذاکره، هرچند با اصلاحاتی در 
مقایسه با ادعا های اعلام شده به ویژه در شرایطی که همه 
تحریم های برجامی و غیربرجامی؛ آنهم پس از راستی آزمایی 
و اخذ تضمین های کافی از دولت آمریکا، لغو نشوند را باید 
وعده های بی عمل و پرهزینه برای ملت بزرگ ایران تلقی کرد.

      »آرمان ملی« حواشی مذاکرات دور هشتم احیای برجام را بررسی می کند: 

عوامل تاثیرگذار بر توافق احتمالي برجام 
 روسیه با کارت ایران بازی می کند؟

هیچ قطعنامه ای ایران را از برنامه 
 تحقیقات فضایی منع نمی کند

سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در 
واکنش به فضاسازی های اخیر برخی مقامات 
آمریکایی و اروپایی در خصوص پرتاب آزمایشی 
ماهواره بر سیمرغ اظهار کرد: پیشرفت های 
علمی و تحقیقاتی از جمله در حوزه هوا- فضا، 
حق مسلم ملت ایران بوده و اینگونه اظهارات 
مداخله جویانه در عزم ملت ایران برای پیشرفت 
در این حوزه، خللی ایجاد نخواهد کرد. سعید 
خطیب زاده گفت: هیچ قطعنامه ای ایران را از 
برنامه  تحقیقات فضایی و آزمایش های مرتبط 
از جمله در حوزه ماهواره برها منع نمی کند، لذا 
استناد به قطعنامه ۲۲3۱ مغالطه ای بی مورد و 
از اساس خلاف واقع است. سخنگوی وزارت 
امور خارجه کشورمان اظهار کرد: همان گونه 
که پیشتر تصریح شده جمهوری اسلامی 
ایران طبق موازین بین المللی حق استفاده از 
فناوری های صلح آمیز در مسیر توسعه علمی 
- تحقیقاتی خود را دارد و در این مسیر منتظر 
نظر برخی کشورهایی که در صدد تحمیل 
رای خود هستند نخواهد بود. خطیب زاده 
همچنین اذعان کرد: دولت و ملت ایران قدردان 
نوآوری های علمی و فنآوری های صلح آمیز 
بومی فرزندان دانشمند و نخبه خود در عرصه 
هوا- فضا که در دوران تحریم های غیرقانونی و 

ناعادلانه حاصل شده هستند. 

یـــادداشت

دولت سیزدهم اولویت سیاست خارجی خود را توسعه ارتباط با 
کشورهای همسایه اعلام و بارها بر آن اصرار کرده است. گسترش 
واقعی مناسبات با کشورهای همسایه تا حد زیادی تابعی از نوع روابط 
کشور با جامعه جهانی در مقیاس کلیّ است، با این همه در صورت 
وجود اراده جدی و عملی و بازنگری در برخی سیاست های موجود 
می  توان از ظرفیت  های همسایگی بهره نسبی برد. در این راستا امروزه 
صنعت گردشگری یکی از منابع مهم و کم هزینه رونق اقتصادی در 
سطح جهان به شمار می  آید. از این جهت ایران و کشورهای همسایه 
آن از قابلیت بالا برخوردار هستند. وجود چند هزار سال پیوند تاریخی 
در زمینه های مختلف میان ایران با کشورهای همسایه را می  توان از 
نشانه های بالا بودن چنین ظرفیتی دانست. کافیست نام شهرهایی 
مانند هرات، بلخ، نیشابور، مشهد، اصفهان، شیراز، تبریز، باکو، تفلیس، 
گنجه، قونیه، استانبول، بغداد و مانند آنها را از نظر بگذرانیم تا خاطره 
این پیوندهای چندهزار ساله در مقابل چشمان مان قرار گیرد. بدین 
جهت فعال کردن ظرفیت واقعی گردشگری میان ایران و کشورهای 
همسایه زمینه را برای ایجاد هزاران شغل، افزایش درآمدهای ارزی 
و در ضمن تحکیم صلح و دوستی میان مردم کشورهای همجوار 
فراهم خواهد کرد. براین اساس انتظار از دولت سیزدهم این است که 
با اقداماتی مانند حذف یا آسان سازی دریافت و دادن ویزا میان ایران و 
همه کشورهای همسایه، برقراری پروازهای مستقیم و امکان مسافرت 
زمینی و رفع موانع فرهنگی واگرایانه به فعال شدن این ظرفیت 
کم مانند وعملی کردن شعار خود در سیاست خارجی جامه عمل 
بپوشاند. گسترش پیوندهای علمی و فرهنگی میان مردم کشورهای 
همجوار از جمله موارد دیگری است که دولت ایران می  تواند پرچم دار 
آن باشد. از این جهت شناسایی ظرفیت های علمی و فرهنگی و انجام 
اقدامات عملی گسترده و فراتر از وضع موجود در این زمینه نیز انتظاری 
بدیهی از دولت است. یک نمونه از این ظرفیت  ها که چند سالی پیش 
به طور ناقص و تشریفاتی مدنظر قرار گرفت و البته به تدریج کمرنگ 
شد، برگزاری آیین های سال نوی ایرانی است که در اکثر کشورهای 
همسایه نمادهای آن وجود دارد. فراهم کردن زمینه برای حضور 
همزمان مردم ایران و کشورهای همسایه در تخت جمشید و البته به 
دور از تشریفات و هزینه های تحمیل شونده بر بودجه عمومی کشور، 
می  تواند یکی از گام های عملی دولت ایران در این زمینه باشد. حتی 
می توان این جشن مشترک را نه در سطوح حکومتی و مقامات رسمی، 
بلکه در سطح نخبگان فرهنگی و گردشگران کشورهای همسایه 
تدارک دید و با فراهم کردن زمینه  مناسب و با هزینه شخصی، آن 
را عملی کرد. در زمینه علمی نیز وزارت علوم و دیگر نهادهای علمی 
کشور می توانند با در نظر گرفتن بورس هایی بیش از حداقل های فعلی 
و افزودن بر جاذبه های علمی و محیطی دانشگاهی در ایران در مقایسه 
با دانشگاه های اروپایی به گسترش پیوندها میان ایران با کشورهای 
همجوار کمک کرده و همزمان کسب درآمدهای ارزی و اشتغال ناشی 
از حضور گسترده دانشجویان کشورهای همسایه را نیز ممکن کنند. 
علاوه بر حوزه  هایی مانند زبان فارسی و ایران  شناسی، ایران از ظرفیت 
علمی بالایی در بسیاری از رشته های علمی دیگر از جمله رشته  های 
پزشکی و مهندسی برای پذیرش دانشجو برخوردار است. اگرچه با 
سیاست های دولت قبلی شاهد رونق نسبی در این زمینه بوده ایم اما 
ظرفیت های دانشگاهی ایران بسیار فراتر از وضع موجود است که به 
زمینه  هایی خاص و معدودی از کشورهای همسایه محدود است و 
کمتر دانشجویان زبده را در بر می گیرد. شناسایی دلایل عدم استقبال 
دانشجویان زبده کشورهای مختلف همسایه برای ادامه تحصیل در 
ایران و کوشش در رفع آنها می تواند به فعال شدن بیشتر ظرفیت 
دانشگاهی ایران برای ساکنان کشورهای همسایه کمک کند. مشخصا 
باید منتظر ماند و دید دولت ایران تا چه اندازه در عملی ساختن اولویت 
خود در سیاست خارجی جدی است و مشخصا این مسیرها برای دولت 

سیزدهم به مراتب کم هزینه تر است.

چالش های پیش روی سیاست خارجی همسایه  گرا 

جواد عباسی
 استاد دانشگاه

شهید سلیمانی نماد مکتب 
انقلاب اسلامی

رئیس مجلس با اشاره به شخصیت 
حاج قاسم، وی را پرورش یافته و نماد 
مکتب انقلاب اسلامی توصیف کرد 
و گفت: چنین شخصیتی در انقلاب 
اسلامی و دوران دفاع مقدس جوانه زد 
و رشد کرد و امروز می بینیم که انقلاب 
ما چنان درخت تناوری شده و چنان 
دژ مقاومی شده که در مقابل رژیم 
صهیونیستی و آمریکا می ایستد و نهاد 
عظمت و ایستادگی این انقلاب و این 
مکتب شخصیت هایی همچون سردار 
سلیمانی هستند. محمد باقر قالیباف 
با اشاره به شخصیت خداباور و مردمی 
شهید سلیمانی تاکید کرد: حاج قاسم 
به معنی واقعی کلمه به سنت های الهی 
باور داشت و متکی به مردم بود و در 4۰ 
سال گذشته برای این مردم مجاهدت 
کرد، خون دل خورد و برای امنیت آن ها 
 ... خون داد. وی با گرامیداشت یوم ا
۹ دی و با اشاره به جایگاه رفیع مردم 
در نظام اسلامی افزود: این روز، روز 
بصیرت و میثاق با ولایت و روز برملا 
شدن فتنه های داخلی و خارجی در یکی 
از مقاطع حساس کشور و روزی است که 
بازهم ثابت شد همیشه باطل السحر این 

انقلاب، مردم بوده و هستند. 


